



جامعة بورسعيد
لجنة التنمية المستدامة



تقرير عن مساعي جامعة بورسعيد لتحقيق الهدف الثالث
من أهداف التنمية المستدامة:

"الصحة الجيدة والرفاه"



**Report on Port Said University endeavors to
achieve the third goal of the sustainable
development goals:**

"Good Health and Well-being"



جامعة بورسعيد

لجنة التنمية المستدامة



Introduction:

At Port Said University, our beliefs, attention, and endeavors converge in the pursuit of the Sustainable Development Goals (SDGs). Through collaborative efforts with academia, business, industry, and local communities, we endeavor to create tangible impact and drive progress toward the SDGs. This report documents the Port Said University actions and endeavors to achieve the third goal of the sustainable development goal No. 3: "Good Health and Wellbeing".

Collaborations and health services

A cooperation protocol was held between the Faculty of Medicine, Port Said University and the General Authority for Health Care of the Comprehensive Health Insurance System, which represents a major leap in the health service in the Arab Republic of Egypt.

A cooperation protocol was signed between Port Said University and the Health Care Authority in the fields of education, training and scientific research.



مقدمة

في جامعة بورسعيد، تتلاقى معتقداتنا واهتمامنا ومساعيها في السعي لتحقيق أهداف التنمية المستدامة. ومن خلال الجهود التعاونية مع الأوساط الأكاديمية وقطاع الأعمال والصناعة والمجتمعات المحلية، نسعى إلى خلق تأثير ملموس ودفع التقدم نحو أهداف التنمية المستدامة. يوثق هذا التقرير إجراءات ومساعي جامعة بورسعيد لتحقيق الهدف الثالث من أهداف التنمية المستدامة: "الصحة الجيدة والرفاه".

التعاون والخدمات الصحية

تم توقيع بروتوكول تعاون بين كلية الطب بجامعة بورسعيد والهيئة العامة للرعاية الصحية لنظام التأمين الصحي الشامل، والذي يمثل قفزة كبيرة في تقديم الخدمات الصحية في جمهورية مصر العربية.

تم توقيع بروتوكول تعاون بين جامعة بورسعيد وهيئة الرعاية الصحية في مجالات التعليم والتدريب والبحث العلمي.





جامعة بورسعيد

لجنة التثمين المستدامة



Outreach medical programs

A medical convoy was organized for the Manasra village. The convoy included medical examinations, blood pressure and blood sugar measurements, and free treatment for the people of West Port Said villages. Its headquarters was the health unit in Al-Manasra. The convoy included many professors from the Faculty of Human Medicine, Pharmacy and Nursing in all medical specialties such as ophthalmology, internal medicine, children, dermatology, brain, neurology and women. Medicines were dispensed for free, where the convoy is part of the series of convoys organized by Port Said University to the ancient villages of the South and Bahr al-Baqar.



The medical convoy set off for Port Said University, heading to the New Qabouti area. The medical convoy included all medical specialties, examination and treatment were free of charge. Clothes were also distributed to the families and children.

برامج طبية توعوية

تم تنظيم قافلة طبية لقرية المناصرة، شملت الفحوصات الطبية وقياسات ضغط الدم وسكر الدم وتقديم العلاج المجاني لأهالي قرى غرب بورسعيد. وكان مقر القافلة هو الوحدة الصحية في المناصرة. ضمت القافلة العديد من الأساتذة من كلية الطب البشري، والصيدلة، والتمريض في جميع التخصصات الطبية مثل طب العيون، والطب الباطني، وطب الأطفال، والأمراض الجلدية، وأمراض المخ والأعصاب، وطب النساء. تم صرف الأدوية مجاناً، حيث تُعد القافلة جزءاً من سلسلة القوافل التي تنظمها جامعة بورسعيد للقرى القديمة في الجنوب وبحر البقر.



انطلقت القافلة الطبية من جامعة بورسعيد متجهة إلى منطقة القابوطي الجديدة. شملت القافلة جميع التخصصات الطبية، حيث تم إجراء الفحوصات والعلاج مجاناً. كما تم توزيع الملابس على الأسر والأطفال.



جامعة بورسعيد

لجنة الشئمة المستدامة



As part of the keenness to activate the cooperation protocol between Port Said University and the Port Said Health Care Authority, a scientific symposium was held for ophthalmologists in Port Said under the title Dry Eye, its causes and methods of treatment.

The General Administration of Environmental Projects in the Environment Sector organized a medical convoy to the (Intellectual Education Association) for orphaned girls. The convoy included examination in the following specialties (eyes and internal medicine) and the distribution of treatment free of charge, and the distribution of gifts to the girls of the association.

The General Administration of Environmental Projects in the Environment Sector organized a medical convoy to (The Right of Our Children Association) for the disabled orphaned children. The convoy included examination in the following specialties (eyes and internal affairs) and the distribution of treatment free of charge, and the distribution of clothes and gifts to the children.

The General Administration of Environmental Projects organized a medical convoy to the elderly home in Port Fouad on Wednesday 2/9/2020 in cooperation with the Faculty of Medicine, where all precautionary measures were taken to confront the new Corona virus by distributing protective masks and adhering to them during the presence of the convoy during the detection period and presence in the hall, where Prof. Dr. Ehab Ghoneim, Vice Dean for Community Service and Environmental Development, examined the

في إطار حرص الجامعة على تفعيل بروتوكول التعاون بين جامعة بورسعيد وهيئة الرعاية الصحية ببورسعيد، تم عقد ندوة علمية لأطباء العيون ببورسعيد بعنوان "جفاف العين: أسبابه وطرق علاجه".

كما نظمت الإدارة العامة للمشروعات البيئية في قطاع البيئة قافلة طبية لجمعية التعليم الفكري للفتيات اليتيمات، شملت الفحص في تخصصات (العيون والطب الباطني)، وتوزيع العلاج مجاناً، بالإضافة إلى توزيع الهدايا على فتيات الجمعية.

ونظمت الإدارة العامة للمشروعات البيئية قافلة طبية لجمعية "حق أولادنا" للأطفال اليتامى من ذوي الاحتياجات الخاصة، شملت الفحص في تخصصات (العيون والطب الباطني) وتوزيع العلاج مجاناً، بالإضافة إلى توزيع الملابس والهدايا على الأطفال.

كما نظمت الإدارة العامة للمشروعات البيئية قافلة طبية إلى دار المسنين في بورسعيد يوم الأربعاء 2020/9/2 بالتعاون مع كلية الطب، حيث تم اتخاذ جميع الإجراءات الاحترازية لمواجهة فيروس كورونا الجديد من خلال توزيع الكمادات الوقائية والالتزام بها أثناء فترة الكشف والتواجد في القاعة. حيث قام الأستاذ الدكتور إيهاب غنيم، نائب عميد الكلية لخدمة المجتمع وتنمية البيئة، بالكشف على عيون نزلاء الدار وتقديم العلاج لهم. وشارك في القافلة الدكتور هشام



جامعة بورسعيد

لجنة التوعية المستدامة



eyes of the house's inmates and gave them treatment. Dr. Hesham Zakaria Hegazy, the cardiology consultant, participated in the convoy. The cases took place every week to find out about their treatment. Prof. Dr. Jihan Lotfy, Vice Dean of the College of Early Childhood Education, participated by donating hot lunches and a drink to the house's inmates and they were distributed to them in Lunch period and also donated protective medical masks for the guests.

The General Administration of Environmental Projects organized a medical, nursing, awareness convoy to (The House of Minors' House) in Port Said and organized a clothing exhibition for girls, and participated in the convoy Mr. Nevin Marzouk, General Manager of Environmental Projects.

A medical convoy was carried out to the Child Library in Port Fouad to detect eye diseases and conduct a fundus examination for diabetics and dispense medicines free of charge, in order to serve the people of Port Fouad and in cooperation with the College of Nursing, to conduct random blood sugar and blood pressure measurements for the people of Port Fouad under the supervision of Dr. / Nahid Abdel Azim, the health nursing teacher and Dr. Amani Ahmed Mustafa, Assistant Professor at the Faculty of Medicine, gave a lecture on household poisons, and Dr. Ibrahim Al-Shawa provided the necessary medicines for free in the convoy.

A medical convoy was carried out to Al-Rahma Hospital in Port Said to examine eye diseases and conduct a fundus examination for diabetics, endoscopic examination and

زكريا حجازي، استشاري أمراض القلب. كانت الحالات تتابع أسبوعيًا للاطمئنان على علاجها. كما شاركت الأستاذة الدكتورة جيهان لطفى، نائب عميد كلية التربية الطفولة المبكرة، بتقديم وجبات غداء ساخنة ومشروبات لنزلاء الدار وتم توزيعها عليهم في وقت الغذاء، بالإضافة إلى التبرع بالكمامات الطبية الوقائية للضيوف.

كما نظمت الإدارة العامة للمشروعات البيئية قافلة طبية، ترفيهية وتوعوية إلى "دار الأيتام" ببورسعيد، ونظمت معرضًا للملابس للفتيات، وشارك في القافلة السيدة نيفين مرزوق، المدير العام للمشروعات البيئية.

تم تنفيذ قافلة طبية إلى مكتبة الأطفال في بورسعيد للكشف عن أمراض العيون وإجراء فحص قاع العين لمرضى السكري وتوزيع الأدوية مجانًا، وذلك لخدمة أهالي بورسعيد وبالتعاون مع كلية التمريض لإجراء قياسات عشوائية لضغط الدم والسكر لأهالي بورسعيد تحت إشراف الدكتورة/ ناهيد عبد العظيم، مدرس الصحة التمرضية، والدكتورة أمانى أحمد مصطفى، أستاذ مساعد في كلية الطب، التي ألقى محاضرة عن السموم المنزلية. كما قدم الدكتور إبراهيم الشوا الأدوية اللازمة مجانًا في القافلة.

تم تنفيذ قافلة طبية إلى مستشفى الرحمة ببورسعيد للكشف عن أمراض العيون وإجراء



جامعة بورسعيد

لجنة الشئمة المستدامة



dispensing of medicines free of charge, for the service of the people of Port Said, and in cooperation with the management of Al-Rahma Hospital and all hospital staff, where free random glucose measurement, pressure measurement and weight.



فحص قاع العين لمرضى السكري، والفحص التنظيري، وتوزيع الأدوية مجاناً، وذلك لخدمة أهالي بورسعيد وبالتعاون مع إدارة المستشفى وطاقم العمل فيها، حيث تم قياس سكر الدم بشكل عشوائي وقياس الضغط والوزن.



Sports facilities sharing with society

The College of Physical Education, as part of its societal responsibilities towards the outside community, in cooperation with the Canal Company for Rabat and Lights of Ships, has carried out the sports rehabilitation of its employees so that they can perform their work better.

As part of its societal responsibilities towards the outside community, the College of

مشاركة المنشآت الرياضية مع المجتمع

كجزء من مسؤولياتها المجتمعية تجاه المجتمع الخارجي، قامت كلية التربية الرياضية بالتعاون مع شركة قناة السويس للرباط وأنوار السفن بتنفيذ تأهيل رياضي للعاملين بها لتحسين أدائهم في العمل.

كما استضافت كلية التربية الرياضية بطولة الجودو للمواهب على ملاعبها الرياضية،



جامعة بورسعيد

لجنة التسمية المستدامة



Physical Education hosted the Judo Championship for talents on its sports fields.

The Faculty of Physical Education also hosted the Delta and Port Said gymnastics championships on its stadiums.

Organizing roving camps for boys and girls in Port Said governorate within the Faculty of Physical Education and making its playgrounds and sports equipment available to camp members.



وذلك في إطار مسؤولياتها المجتمعية تجاه المجتمع الخارجي.

واستضافت الكلية أيضًا بطولات الجمباز الخاصة بمنطقة الدلتا وبورسعيد على ملاعبها.

كما نظمت الكلية معسكرات متجولة للبنين والبنات في محافظة بورسعيد، حيث تم توفير ملاعبها والمعدات الرياضية المتاحة لأعضاء المعسكر.



Smoking Free Campus

Port Said University follows a smoking ban policy, which stems from the university's interest in preserving the health of students and university affiliates and preventing them from being exposed to health problems resulting from smoking. And in implementation of the university's policy to prevent smoking inside the university campus, the faculties distributed posters everywhere to warn and raise awareness of the harms of smoking.

حرم جامعي خالي من التدخين

تتبع جامعة بورسعيد سياسة حظر التدخين، وذلك انطلاقاً من حرص الجامعة على الحفاظ على صحة الطلاب والعاملين بها ومنع تعرضهم للمشاكل الصحية الناتجة عن التدخين. وفي إطار تنفيذ سياسة الجامعة لمنع التدخين داخل الحرم الجامعي، قامت الكليات بتوزيع ملصقات في جميع الأماكن لتحذير ورفع الوعي حول أضرار التدخين.



جامعة بومرسعيد

لجنة التوعية المستدامة

